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Subliniam, încă din 
ediția trecută a ziarului 
Jurnalul de Ilfov, că lipsu-
rile și nevoile medicilor de 
familie ar putea afecta mi-
lioane de oameni. Proble-
mele financiare, sistema-
tice și administrative au 
un impact direct nu doar 
asupra profesioniștilor 
din sănătate, ci și asupra 
pacienților - care ar putea 
ajunge în situația de a-și 
achita consultația la ca-
binet sau, și mai grav, ar 
putea rămâne definitiv fă-
ră asistență medicală pri-
mară.

Problemele tehnice 
și administrativ-birocrati-
ce creează o dezorgani-
zare generală în serviciile 
medicale primare. Progra-
mări întârziate, gestiona-
re defectuoasă a dosare-
lor medicale și dificultățile 

în obținerea actelor pot 
conduce la o scădere 
semnificativă a eficienței 
serviciilor medicale oferi-
te pacienților.

După cum se știe, Ca-
sa Națională de Asigu-
rări de Sănătate utilizea-
ză  SIUI. Acest sistem are 
rolul de a gestiona și de 
a identifica unitățile sani-
tare, furnizorii de servi-
cii medicale și prestato-
rii de asistență medicală. 
Mai exact, SIUI furnizea-
ză informații despre toa-
te entitățile din sistemul 
de sănătate, inclusiv ca-
binetele medicale, spi-
talele, laboratoarele, cli-
nici și alte unități simila-
re. Din păcate, de nenu-
mărate ori, acest sistem 
este nefuncțional și cre-
ează un adevărat haos. 
Situația critică în care se 

află medicii de familie, pe 
care am început să o pre-
zentăm încă din ediția de 
săptămâna trecută a Jur-
nalului de Ilfov, repre-
zintă nu doar o provoca-
re pentru aceștia, ci și o 
amenințare directă pen-
tru asistența medicală pri-
mară.

Calitatea 
asistenței 
medicale, în 
pericol

Este imperativ ca 
autoritățile și factorii de 
decizie să recunoască 
gravitatea problemelor și 
să implementeze soluții 

eficiente pentru a asigu-
ra un acces corespunză-
tor la servicii medicale pri-
mare pentru toți membrii 
comunității. În absența 
unor măsuri urgente, ris-
cul de excludere și degra-
dare a calității asistenței 
medicale va persista, 
afectând în mod negativ 

sănătatea și bunăstarea a 
milioane de oameni.

”Pe mine nu mă 
încălzește că, în astfel de 
situații, mi se spune că, 
acolo - la Casa Națională 
de Asigurări de Sănătate - 
sunt probleme IT. Nu este 
treaba mea. Când noi, me-
dicii de familie, am spus că 

nu avem suport pentru im-
plementarea cardului de 
sănătate și pentru acest 
SIUI, deoarece acestea 
necesită o bază informa-
tică solidă, ni s-a spus că 
vrem să furăm și au intro-
dus acest sistem care es-
te nefuncțional foarte des. 
Avem zile în care așteptăm 
ore întregi ca să putem eli-
bera o rețetă. Și, chiar și 
în acest context, ni s-au 
scăzut punctele. Și atunci, 
haideți să ne gândim! O 
treime dintre medicii de 
familie din întreaga țară 
sunt pensionabili. Ar tre-
bui să vină tinerii în locul 
acestora, dar medicina de 
familie nu mai este atrac-
tivă pentru aceștia, fiindcă 
este și extenuantă și prost 
plătită. Nu merge sistemul, 
nu știm dacă persoana pe 
care o avem în cabinet în 
momentul respectiv este 
asigurată sau nu la sănă-
tate. Nu o putem verifica. 
Degeaba ni se dau comu-
nicări prin care ni se cere 
să dăm ”offline”. De mul-
te ori ne trezim că nu ni 
se introduce rețeta în sis-
tem și noi suntem buni de 
plată când vine Curtea de 
Conturi la Casa Națională 
de Asigurări de Sănătate. 
După părerea mea, niciun 
IT-ist nu ar vrea să se an-
gajeze la Casa Națională 
de Asigurări de Sănăta-
te pentru că știe cum sunt 
aparatele. Așa nu se poa-
te. Achiziționezi o apara-
tură și nu te îngrijești de 
mentenanță. Se știu foar-
te bine lucrurile acestea. 
De când au luat aparatura, 
nu s-au îngrijit să facă un 
contract de mentenanță 
cu cineva. Plus că este 
vorba și de suprasolicitare. 
Avem o relație foarte bună 
cu doamna președinte Au-
relia Isărescu și cu întreg 
colectivul CJAS Ilfov. Dar și 
CJAS Ilfov se supune Ca-
sei Naționale de Asigurări 
de Sănătate. În orice caz, 
nu ne lăsăm. Este un mo-
ment de respiro pentru că 
am obținut câteva lucruri 
după ce am ieșit să pro-
testăm în stradă, dar în-
că suntem în alertă”, ne-a 
spus dr. Doina Sima, me-
dic primar în medicină de 
familie, președintele Con-
siliului Județean al Cole-
giului Medicilor Ilfov.

Lista de 
medicamente 
compensate 
trebuie revizuită

Și compensarea me-
dicamentelor pentru pa-
cienții cu venituri mici es-
te o problemă foarte se-

rioasă în România, căre-
ia medicii de familie vor 
să-i găsească rezolvarea 
cea mai bună pentru bol-
navi. Listele de medica-
mente compensate sunt 
limitate astfel încât anu-
mite tratamente sau me-
dicamente nu sunt inclu-
se, limitând posibilitatea 
de tratare a pacienților. 
”Ne confruntăm, așadar, 
cu încă o problemă. Există 
niște liste de compensa-
re a medicamentelor - cu 
50%, 90% și 20%. Medi-
camentul se compensea-
ză din prețul de referință 
pe care îl stabilește Ca-
sa Națională de Asigurări 
de Sănătate. Există o fa-
cilitare pentru cei cu pen-
sii mai mici, ca ei să pri-
mească medicamente pe 
lista B, care sunt compen-
sate 50%, iar tu ca medic 
de familie să le poți tre-
ce cu compensație 90%. 
Dar, trebuie să respecți 
totuși o limită, de până 
la 330 de lei pentru fie-
care pacient. Totalul me-
dicamentelor de pe lista 
B trebuie să fie 330 de lei 
per pacient. Există medi-
camente scumpe, deci și 
aici ar trebui să se umble. 
Doctorii de familie pot să 
dea compensarea de 90% 
pentru cei cu venituri mi-
ci, dar în sine, fie la ve-
nituri mici, fie la venituri 
”normale” compensația 
de 50%, lista B are un 
plafon pe care tu ca me-
dic, nu poți să-l depășești. 
Nu poți să dai doar trei, 
poți să dai și patru, și cinci 
medicamente, dar în ace-
lea trebuie să păstrezi li-
mita de 330 de lei. Și asta 
este o problemă. Acum, în 
urma protestelor noastre, 
guvernanții spun că va fi o 
rectificare bugetară. Dar 
noi o să continuăm să lup-
tăm - în primul rând pen-
tru pacienți, dar și pentru 
noi, pentru că și noi sun-
tem oameni, avem familii, 
avem niște obligații și tre-
buie să trăim. Este foarte 
trist ce se întâmplă pentru 
că, totuși, suntem o elită. 
Dar, din păcate. România 
nu-și respectă elitele”, a 
mai spus dr. Sima.

Colegiul Medicilor 
Ilfov are nevoie de 
sediu

Absența unui sediu, 
care să corespundă nevo-
ilor medicilor, este o pro-
blemă fundamentală pen-
tru Colegiul Medicilor Ilfov 
(CMI). Acest aspect afec-
tează nu numai comunica-
rea între medici, ci și fur-
nizarea de servicii eficiente 

către pacienți. Dezbaterea 
și schimbul de informații 
ar fi îmbunătățite foar-
te mult într-un spațiu de-
dicat. Mai mult, absența 
unui sediu fizic îngreunea-
ză obținerea anumitor ac-
te de către membrii Cole-
giului. ”Am o mare dure-
re în suflet pentru că, deși 
sunt la al doilea mandat, 
nu avem un sediu. Nu am 
reușit, nici nu am avut bani 
pentru așa ceva. Noi avem 
o cămăruță la DSP Ilfov 
unde nu poți să ții măcar 
o ședință cu membrii Bi-
roului Executiv sau cu cei 
ai Consiliului pentru că-ți 
cad bibliorafturile în cap. 
Și asta, în condițiile în care 
cotizația la Colegiu, la nivel 
de țară, s-a dublat. Acum 
este o sută de lei pe lună. 
Am încercat, am vizionat 
sedii pentru că am vrut să 
cumpărăm. Am mers până 
la un precontract cu banca. 
Găsisem să cumpărăm ce-
va, dar a fost distribuit alt-
cuiva de către antreprenor. 
De ce merge atât de greu 
acest lucru la noi? Pentru 
că am căutat să găsim un 
spațiu în apropierea Ca-
sei Județene de Asigurări 
de Sănătate Ilfov (CJAS Il-

fov) gândindu-ne la nevo-
ile medicilor. De exemplu, 
atunci când un medic vi-
ne la DSP Ilfov să-și rezol-
ve o problem sau vine la 
CJAS Ilfov, pentru că es-
te în aceeași clădire, vine 
și la Colegiul Medicilor Il-
fov. Dar, din păcate, nu am 
găsit nimic. Nu sunt spații. 
Am făcut și un memoriu la 
Ministerul Sănătății, și am 
luat în calcul chiar și o clă-
dire modulară. Nu am re-
zolvat nimic, dar nu ne lă-
săm. Am încercat să închi-
riem, dar am găsit varian-
te prea departe, iar medicii 
ar fi nevoiți să lipsească de 
la serviciu pentru a putea 
să-și rezolve o problemă la 
Colegiul Medicilor Ilfov. Am 
încercat să digitalizăm, dar 
când medicul vrea să vină 
la sediu ca să ridice un act 
personal, nu avem un se-
diu unde să-l primim. La 
Casa Județeană de Asigu-
rări de Sănătate Ilfov sun-
tem favorizați”, a adăugat 
dr. Sima.

Fără orgolii, 
în sprijinul 
pacienților

Având un rol esențial 

în coordonarea cazurilor 
medicale, profesioniștii în 
medicina de familie își ex-
primă dorința de a fi eli-
minată necesitatea ca 
pacienții să stea ore în șir 
la ușile spitalelor și de a 
evita deplasările inutile 
printre unitățile sanitare. 
Se dorește o comunicare 
eficientă între medicii de 
familie și restul unităților 
sanitare. ”Noi nu ne-am 
luptat pentru o majorare 
a salariilor, cum fac multe 
și cum vor mai face multe 
sectoare de activitate. Noi 
am înțeles situația - că nu 
sunt bani - și nu am ce-
rut o mărire. Noi, Colegiul 
Medicilor Ilfov, am încer-
cat să facem în așa fel în-
cât să existe o colaborare 
între diferitele specialități. 
Cred că succesul unei me-
dicine de calitate depinde, 
în afară de faptul că tre-
buie să ai aparatura cores-
punzătoare, și de respec-
tul între specialități. Deci, 
ar trebui să lăsăm orgolii-
le și să respectăm fiecare 
profesia, specialitatea ce-
luilalt. Trebuie ca tu, me-
dic de familie, să-l respecți 
pe medicul din ambulato-
riu sau pe cel din spital, 

dar și invers. Orgoliile nu 
duc decât la dezbinare, 
iar noi nu trebuie decât 
să fim uniți. Eu am luptat 
foarte mult pentru treaba 
asta. De câte ori am orga-
nizat un simpozion, și am 
organizat simpozioane de 
înaltă calitate, i-am coop-
tat și pe dumnealor. Noi, 
cei din conducerea CM Il-
fov vrem să fim unii lân-
gă alții, pentru că doar co-
laborând putem reuși. Eu 
știu cu ce mă confrunt în 
cabinetul meu, dar trebuie 
să știu și cu ce se confrun-
tă colegul meu; la rândul 
său și acesta trebuie să 
cunoască problemele din 
specialitatea mea și doar 
astfel putem găsi o rezol-
vare a unei situații medi-
cale. În străinătate, me-
dicul de familie are mul-
te legături cu confrații săi 
de alte specialități; și ca 
urmare, mulțumită aces-
tor legături, pacientul are 
numai de câștigat. Sunt și 
voi fi totdeauna pentru o 
continuă educație medi-
cală, pentru respect și co-
laborare cu toți medicii, 
indiferent de specialitate”, 
a concluzionat dr. Doina 
Sima.

actualitate actualitate

Dr. Doina Sima, președintele Colegiului Medicilor Ilfov, medic primar în medicină de familie:

  ”România nu-şi respectă medicii de familie, dar noi 
continuăm să luptăm pentru pacienţii noştri” (II)

În ciuda provocărilor cu care se confruntă, 
cu resurse limitate și un sistem de 
sănătate care le creează obstacole, 
medicii de familie continuă să ofere 
îngrijiri medicale esențiale și să își dedice 
eforturile pentru binele pacienților

Ionela Chircu


